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ÎNTÂIETATEA  CEA  ADEVĂRATĂ*

† Teoctist,
Patriarhul Bisericii Ortodoxe Române

Acum, la sfârşitul Sfi ntei Liturghii, să încercăm să ne regăsim pe făgaşul 
fru museţii zilei de prăznuire a Sfântului Apostol Andrei. În numele lui sun-
tem astăzi adunaţi, din diferite părţi: ierarhi, preoţi, profesori de religie, 
monahi, spre a cinsti cum se cuvine pe părintele şi ocrotitorul Bisericii 
noastre, pe Sfântul Apostol Andrei şi a-i înălţa rugăciuni, dar şi spre lucrările 
de consolidare a catedralei, spre a aduce cuvinte de preţuire ierarhului, 
preo ţilor, credincioşilor şi tuturor celor ce au sprijinit economic şi tehnic 
aceste lu crări atât de grele şi au pregătit căile pentru ca noi să putem săvârşi 
astăzi ceea ce ne-a învrednicit Bunul Dumnezeu. Ziua de astăzi va rămâne 
un ne se cat izvor de bucurie, de popas senin, aducător de pace şi de sfi nţenie 
pentru toţi cei ce am participat la acest ospăţ al strădaniilor şi al frumosului.

Înainte vreme, sub dictatura comunistă, era greu şi aproape imposibil 
să se organizeze astfel de manifestări bisericeşti. Patriarhul României, ca şi 
oricare ierarh sau chiar preot, nu putea, în ciuda dorinţei, să fi e în mijlocul 
credincioşilor şi preoţilor cât mai des, să participe la asemenea momente 
bisericeşti, fără să obţină avize şi aprobări din multe părţi. Dar iată că acum, 
cu ajutorul lui Dumnezeu, noi săvârşim cele plăcute lui Dumnezeu, bine cu-
vântăm minunatele lucrări de consolidare a catedralei, binecuvântăm hărni-
cia tinerilor la învăţarea religiei, a elevilor şi a părinţilor care i-au ajutat cu 

* Cuvânt rostit la Sfânta Liturghie săvârşită la Praznicul Sfântului Apostol Andrei, în 
Catedrala Episcopală din Galaţi, 30 noiembrie 1995.

„Cel mai mare dintre voi să fie 
ca cel mai tânăr, şi căpetenia ca cel ce 
slujeşte“.

(Luca 22, 26)
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multă bucurie. Ştim cu toţii că secolul pe care îl încheiem a fost greu, dar a 
adus şi unele momente de satisfacţie pentru noi, fi ii Bisericii. O satisfacţie 
este şi ziua de astăzi. Cine va descrie vreodată contradicţiile acestui secol, va 
constata cât de nepătrunse sunt de mintea omenească tainele lui Dumnezeu şi 
cum a păstrat El în Sfânta Sfi ntelor neamului nostru credinţa şi valorile ei. Cât 
de pilduitor s-au întors după 1989, asemenea fl orilor de primăvară, tinerii, 
copiii, părinţii, intelectualii, la cunoştinţa lui Dumnezeu! Cum au iz buc nit 
cărţile ziditoare de sufl et într-un număr aşa de mare! Cum s-au născut şi au 
prins contur dorinţele credincioşilor de activitate misionară, dorinţele acelor 
responsabili ai spitalelor, ai penitenciarelor, ai armatei, ai altor instituţii ca 
în acestea să intre preoţii. Avem în Patriarhie un număr însemnat de preoţi 
rânduiţi să slujească în aceste aşezăminte. M-am bucurat să aud că şi aici, 
la Galaţi, profesoare universitare, intelectuali, ingineri, doctori, directori, 
şi mulţi alţii n-au rămas indiferenţi faţă de Biserică. Pro fesori şi directori 
de şcoli au îmbrăţişat cu multă bucurie prezenţa preotului şi a profesorului 
de religie în şcoală.

Privind superfi cial, ni s-ar părea că deceniile de sub comunism au fost 
foarte secătuite de vlaga credinţei în Dumnezeu. Dar dacă se vizitează 
Mă năstirea Putna, Mănăstirea Tismana, Mănăstirea Râmeţ, din mijlocul 
Transilvaniei sau alte mănăstiri şi biserici, acolo se poate constata că dreapta 
noastră credinţă ortodoxă nu s-a poticnit o clipă din slujirea Mântui torului 
Hristos, din apărarea adevărului, prin eforturile care se făceau pentru dif-
erite lucrări, unele pe ascuns, altele pe faţă; unele soldate cu închisori, cu 
arestări, cu prigoniri, dar bisericile şi mănăstirile au fost restaurate şi s-au 
zidit chiar biserici noi. În lucrarea de restaurare se cer foarte multe materiale. 
În procurarea lor, oraşul Galaţi a avut un rol foarte mare atunci. Preluam în 
1977, ca mitropolit al Moldovei, o foarte grea misiune, aceea de restaurare 
a mănăstirilor - monumente istorice - care, până în 1977, se făcea şi cu 
fonduri din partea Direcţiei Monumentelor Istorice. Acest aspect merită 
toată atenţia, căci nu se cunoaşte ca în alte ţări de sub infl uenţa sovietică, 
Biserica şi preoţimea sa să fi  lucrat aşa cum s-a lucrat în România. Aceasta 
datorită Patriarhului Justinian Marina, care a fost ales la cârma Bisericii 
în 1948, anul cel mai greu, şi a slujit-o în deceniile cele mai grele, până în 
1977. Anii aceia au fost totuşi rodnici atât sub aspect duhovnicesc, cât şi 
economic. Părinţii şi credincioşii de vârsta mea ştiu această lucrare a Bisericii 
noastre. În Moldova, hectare de tablă au fost necesare pentru acoperirea 
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mănăstirilor şi bisericilor, aşa cum şi astăzi sunt necesare, şi Combinatul 
de aici ne-a ajutat foarte mult. Nu ştiu ce cheie avea, nu ştiu cum intra la 
depozite părintele arhimandrit mitrofor Teofi l, aici de faţă, căci, atunci când 
părintele Victorin de la Sihăstria dădea telefon şi solicita o cantitate de tablă, 
aceasta sosea imediat. Atunci când Mănăstirea Neamţ sau noi ne adresam 
dânsului, ajutorul venea întotdeauna. Şi nu numai tabla, ci şi alte materiale: 
ciment, hârtie pentru tipărirea calendarelor, a cărţilor. Privind în urmă, spre 
deceniile trecute, dăm slavă lui Dumnezeu! Căci numai cei ce n-au vrut să 
lucreze - şi mai sunt şi astăzi din aceştia - au găsit tot felul de motive. Cei 
mai mulţi însă, preoţi, călugări şi credincioşi au slujit Biserica, în ciuda 
ameninţărilor şi a destituirilor pentru lucrarea lor sau pentru sprijinul acordat.

A fost o lucrare bisericească foarte frumoasă, dar şi grea; o lucrare în 
mijlocul căreia m-am afl at, ca vicar al Patriarhului Justinian între 1945-1962 
şi până în clipa de faţă. Dau slavă lui Dumnezeu că nu am stat deoparte, 
că nu am trecut nepăsător pe lângă ceva ce avea nevoie de îndreptare. Am 
învăţat acestea de la părinţii mei, de la acei sfi nţi ţărani plugari din partea 
Botoşaniului, neştiutori de carte, dar care erau cu înţelepciunea, cu bu-
nul-simţ, cu omenia, cu dragostea de Biserică şi de ţară la toată înălţimea, 
în lumina Sfi nţilor lui Dumnezeu. De la ei am învăţat munca, credinţa, 
valoarea omului, respectul, iubirea pentru semeni, dispreţul faţă de minci-
ună, cultivarea adevărului, respectul şi ajutorul pentru ţărani, ospitalitatea, 
grija pentru toţi. Era greu pentru ei, căci eram zece copii, cu ei 12, în anii 
1915, când am venit eu pe lume, în plină pregătire pentru război. Dar nu 
am auzit de la ei decât cuvinte de încurajare, de nădejde în Dumnezeu. Nu 
aşteptau ajutoare din nici o parte, nu aşteptau să primească ceva fără muncă, 
daruri sau drepturi. Tatăl meu şi mama mea purtau ei înşişi grijă gospodăriei 
şi nu le lipsea nimic. Şi nu posedau altceva, decât acea gospodărie foarte 
modestă pe care o văd şi astăzi când merg spre sat, de la Iaşi la Ştefăneşti, 
pe malul Prutului sau spre Huşi, unde mai sunt încă sate cu gospodării, cu 
case acoperite cu stuf, ca aceea pe care ochii mei au văzut-o o dată cu lumina 
zilei. Ce valori nepreţuite, morale se cultivau într-o asemenea familie! Nu 
se auzea niciodată numele lui Satana în casă! Nu se putea să se audă aşa 
ceva! Nu se auzeau minciuni, vorbe deşarte despre vecini sau despre alţii. 
Ci, dimpotrivă, numai lucruri frumoase. Pot să spun câtă însemnătate avea 
respectul pentru semeni. Cel puţin doi din familie trebuia să fi e în fi ecare 
sărbătoare şi duminică la biserică. Aceştia doi mergeau la biserică pregătiţi 

†  Teoctist,  Patriarhul  Bisericii  Ortodoxe  Române



31

şi aduceau acasă anafură, daruri ale Duhului Sfânt din sfi nţenia Bisericii, 
aduceau binecuvântare, aduceau cuvânt ziditor de bucurie. Aceasta este 
comuniunea, una dintre frumuseţile Ortodoxiei, ale românilor, ale familiei 
româneşti.

N-a lipsit niciodată credinţa în Dumnezeu din sufl etele românilor în 
cele patru decenii  şi mai bine de comunism. N-a existat îndoială faţă de 
Biserică. Cei ce puteau să ajute Biserica, chiar dacă nu aveau voie, o ajutau 
din tot sufl etul. Mănăstirile din Moldova şi bisericile parohiale au necesitat 
mari cantităţi de materiale de construcţie. Într-o vreme când toate aceste 
materiale erau „planifi cate“ cu stricteţe, se cereau eforturi nespus de mari 
pentru obţinerea lor. Astfel, Mănăstirea Putna, casa domnească a lui Ştefan 
cel Mare şi Sfânt, n-au rămas în pană de materiale. Părintele stareţ Iachint, 
părinţii de la parohiile Boroaia sau Slătioara, maicile de la Mănăstirea Slati-
na Domnitorului Alexandru Lăpuşneanu; preoţii şi episcopii din toată ţara 
au ridicat biserici, au construit şi restaurat locaşuri de închinăciune, într-o 
vreme aspră pentru astfel de lucrări.

Am reamintit acestea, deşi le cunoaşteţi bine. Le cunosc sfi nţiţii părinţi 
de la mănăstiri ce au minunat toată lumea cu lucrarea lor duhovnicească şi 
gospodărească. Reprezentanţii creştinătăţii veniţi la Bucureşti, în această 
toamnă, s-au minunat cum într-o ţară fostă comunistă este atâta primăvară 
duhovnicească. Aşa cum sunteţi astăzi aici, tot aşa au fost şi moldovenii, şi 
muntenii, şi transilvănenii, şi bucureştenii împreună la sărbătorile prilejuite 
de momentele jubiliare ale Sfi ntei noastre Patriarhii. Ca o primăvară a iz-
bucnit pretutindeni sentimentul religios! Şi aici, în scurt timp, Prea Sfi nţitul 
Casian a făcut lucruri atât de frumoase şi această catedrală consolidată şi 
cu pictura curăţită este o realizare de mare valoare. Dar şi mai vrednică 
de laudă mi se pare această asociere, această apropiere a tuturor credin-
cioşilor, a autorităţilor locale, a directorilor, a profesorilor, a inspectorilor 
din diferite responsabilităţi din viaţa eparhiei, la lucrarea Bisericii. Această 
apropiere a credincioşilor, a intelectualilor, a slujitorilor scrisului e foarte 
importantă pentru noi şi vrednic de toată lauda este acel intelectual, slujbaş 
sau dregător public care slujeşte valorilor noastre nemuritoare. Credinţa pe 
care o mărtu risim noi, românii, bunătatea, iubirea şi respectul le avem de 
la Sfântul Apos tol Andrei, cel dintâi chemat la apostolie. Strămoşii noştri, 
daco-ro manii, au fost printre primii dintre popoarele din această parte de 
lume chemaţi la credinţa în Dumnezeu datorită Sfântului Apostol Andrei. 
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Mă năstirile şi mărturiile creştine din această parte de ţară, de la Dunărea 
de Jos până la Marea cea Mare, sunt printre primele ce dovedesc existenţa 
noastră ca popor creştin. Cei ce aţi ascultat Sfânta Evanghelie de astăzi, scrisă 
de Sfântul Apostol şi Evanghelist Ioan (1, 35-51), aţi auzit cât de frumos 
a fost descrisă chemarea apostolilor, chemarea lui Andrei care L-a urmat 
primul pe Iisus (v. 40), chemare pe care o adevereşte şi Sfântul Evanghelist 
Matei (4, 19). Din Evanghelia de astăzi se desprinde rolul Sfântului Andrei 
ca ucenic al Sfântului Ioan Botezătorul şi îndată al Mântuitorului Hristos. 
El a şi fost cel ce i-a anunţat pe ceilalţi, pe Simon Petru, fratele său: „L-am 
afl at pe Mesia“ (Ioan 1, 41). Întâietatea la chemarea lui Hristos între Ap-
ostoli o are deci Andrei, care l-a şi chemat pe Petru la Hristos. Înţelegem 
din Sfânta Evanghelie că nu Sfântul Petru a avut o întâietate între Apostoli 
în urmarea Domnului Hristos, ci Sfântul Andrei. El l-a chemat pe Petru şi, 
datorită lui, Mântuitorul Hristos l-a privit pe Petru şi i-a zis: „Tu eşti Simon, 
fi ul lui Iona, tu te vei numi Chefa ce se tâlcuieşte: Petru“ (Ioan 1, 42).

Iată că şi din acest punct de vedere, sărbătoarea de astăzi, ziua Sfântului 
Apostol Andrei, ne oferă numeroase învăţăminte slujitorilor altarului, ierar-
hilor, preoţilor, studenţilor, elevilor şi tuturor credincioşilor despre adevărata 
întâietate înaintea lui Dumnezeu care este smerenia, care este jertfa, aşa cum 
le-au trăit şi fericiţii noştri înaintaşi din neam în neam.

Vă felicit din toată inima pentru felul cum aţi cinstit ziua de astăzi. 
V-am văzut şi în alte rânduri, când împrejurările au făcut să fi u prezent la 
Galaţi, dar totdeauna cu folos duhovnicesc. Şi de data aceasta vă punem la 
inimă păstrarea credinţei noastre ortodoxe şi să luaţi aminte la creşterea şi 
educaţia copiilor şi a tineretului. Prin acestea, prin iubirea Bisericii şi fapte 
de ajutorare, cinstiţi numele de creştin, daţi valoare rostului pe care îl aveţi 
în societatea noastră frământată şi dezbinată. Tot ceea ce vorbim ca fi i ai 
Bisericii vorbim, iar prin ceea ce împlinim, să arătăm că domneşte Hristos 
şi numai în El şi în Biserica Sa devenim „făpturi noi“ (II Corinteni 5, 17). 
El, cu lumina Sa, poate să aducă lumină în întunericul sufl etelor noastre şi 
în întunericul lumii pline de suferinţe materiale şi morale. Ca doctor şi al 
trupului, El poate tămădui pe cei bolnavi, pe cei în suferinţă, prin rugăciunile 
Bisericii şi prin credinţa sinceră a tuturor.

În încheiere Îl rog pe Bunul Dumnezeu să vă dăruiască sănătate, putere 
de muncă, sporire în dreapta-credinţă, sub călăuza duhovnicească a Prea 
Sfi nţitului Episcop Casian, a cucernicilor preoţi, pe care i-am văzut astăzi 
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aici. Şi toţi, sub păstorirea Sfântului Sinod, vom ajunge să încheiem acest 
secol creştineşte şi româneşte, cu slavă pentru Dumnezeu, pentru Biserica 
şi neamul nostru, pentru familia fi ecăruia dintre dumneavoastră şi pentru 
toţi prea iubiţii noştri fi i şi râvnitoarele fi ice ale Bisericii Ortodoxe Române. 
Tuturor celor ce poartă numele de Andrei sau Andreea le transmitem bi-
necuvântările noastre, tot aşa cum le transmitem şi celor ce nu au reuşit să 
participe la Sfânta Liturhgie în Catedrala Episcopală, fi ind neîncăpătoare 
pentru toţi credincioşii. Transmitem, aşadar, tuturor preţuirea, dragostea şi 
încredinţarea rugăciunilor şi a iubirii noastre. Harul Domnului nostru Iisus 
Hristos să fi e cu voi, cu toţi!
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